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متن پرسش

بسم االله الرحمن الرحیم محضر استاد طاهرزاده سلام علیکم و رحمة االله با توجه به اینکه در دین

شریف اسلام و اخلاق اسلامی به عفو و بخشش و مهرورزی تأکید فراوانی شده که از آن نمونه است

الِمِینَ ئَةٌ مِثْلُها فَمَنْ عَفا وَ أَصْلَحَ فَأجْرُهُ عَلَى االله ِ إِنَّهُ لا یُحِبُّ الظَّ ئَةٍ سَیِّ آیات و روایات ذیل: وَ جَزاءُ سَیِّ

ا قَدِیرا (النساء :149) الَّذِینَ (الشوری :409) إنْ تُبْدُوا خَیْرا أوْ تُخْفُوهُ أوْ تَعْفُوا عَنْ سُوءٍ فَإنَّ االله َ کانَ عَفوَّ

اءِ وَ الْکاظِمِینَ الْغَیْظَ وَ الْعافِینَ عَنِ النَّاسِ وَ االله ُ یُحِبُّ الْمُحْسِنِینَ (آل عمران رَّ اءِ وَ الضَّ رَّ یُنْفِقُونَ فِی السَّ

ا لَّکُمْ فَاحْذَرُوهُمْ وَ إِن تَعْفُواْ وَ تَصْفَحُواْ وَ تَغْفِرُواْ ا الَّذِینَ ءَامَنُواْ إِنَّ مِنْ أَزْوَاجِکُمْ وَ أَوْلاَدِکُمْ عَدُو :134) یأَیهُّ

هِ لِیَجْزِىَ قَوْمَا بِمَا امَ اللَّ ذِینَ لاَ یَرْجُونَ أَیَّ ذِینَ ءَامَنُواْ یَغْفِرُواْ لِلَّ حِیمٌ( التغابن : ١٤ ) قل لِّلَّ هَ غَفُورٌ رَّ فَإِنَّ اللَّ

کاَنُواْ یَکْسِبُونَ الجاثیة (الجاثیة : ١٤) خُذِ الْعَفْوَ وَ أْمُرْ بِالْعُرْفِ وَ أَعْرِضْ عَنِ الجْاهِلِینَ (الأعراف : 199) وَ

حِیمٌ (النور : ٢٢) - رسولُ االله ِ صلى االله علیه هُ غَفُورٌ رَّ هُ لَکمُ‏ْ وَ اللَّ ونَ أَن یَغْفِرَ اللَّ لْیَعْفُواْ وَ لْیَصْفَحُواْ أَ لاَ تحُبُّ

ن ظَلَمَکَ ، و تَصِلُ مَن قَطَعَکَ ، و الإحسانُ و آله : أ لا اُخبِرُکُم بِخَیرِ خَلائقِ الدّنیا و الآخِرَةِ ؟ : العَفوُ عَمَّ

إلى مَن أساءَ إلَیکَ ، و إعطاءُ مَن حَرَمَکَ (میزان الحمه/ج7/ح13292) - عنه صلى االله علیه و آله : إذا

اُوقِفَ العِبادُ نادى مُنادٍ : لِیَقُمْ مَن أجرُهُ عَلَى االله ِ و لْیَدخُلِ الجَنَّةَ . قیلَ : مَن ذا الذّی أجرُهُ عَلَى االله ِ؟ قالَ

: العافُونَ عَنِ النّاسِ (میزان الحمه/ج7/ح132939) ادعیه ی شریفه ای که در آن دشمنان مورد نفرین

و بدخواهی قرار گرفته اند مانند: واجعل من أرادنی بسوء من جمیع خلقک تحت قدمی (دعای

ابوحمزه) اللهم ومن أرادنی بسوء فارده ومن کادنی فکده (دعای کمیل) "و ترد عنی کید الکیدة و مکر

المکرة اللهم من أرادنی فأرده و من کادنی فکده و اصرف عنی کیده و مکره و بأسه و أمانیه و امنعه عنی

کیف شئت وانی شئت اللهم اشغله عنی بفقر لا تجبره و ببلاء لاتستره و بفاقة لا تسدها و بسقم لا

تعافیه و ذل لا تعزه و بمسکنة لا تجبرها اللهم اضرب باذل نصب عینیه وأدخل علیه الفقر فی منزلیه و

العلة و السقم فی بدنه حتی تشغله عنی بشغل شاغل لا فراغ له و أنسه ذکری کما أنسیته ذکرک و خذ

عنی بسمعه و بصره ولسانه و یده ورجله وقلبه وجمیع جوارحه و أدخل علیه فی جمیع ذلک السقم و لا

تشفه حتی تجعل ذلک له شغلا شاغلا به عنی و عن ذکری "(دعای صفوان معروف به دعای علقمه)

چگونه تحلیل و تفسیر می شوند و خصوصا فرازهای دعای صفوان (علقمه). آیا غیر از این است که

انسان مؤمن خصوصا انسان کامل برای تمامی آحاد بشر جز خیر و نیکی چیزی آرزو نمی کند آنگونه که

مشی عملی او نیز اینگونه است و مظهر رحمت بر همگان مگر بر دشمنان حق (که آنان مغضوب حق

اند) چگونه ممکن چنین انسانی هر گونه بدی و بیماری و بلا را برای دیگری خواستار باشد و حال آنکه

قرار بود در مقابل بدی خوبی کند. پیشتراز راهنمایی شما متشکرم 26تیر1393 نوزده رمضان



متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: در فضای نظام اسلامی همواره توصیه به عفو مطرح است زیرا وقتی افراد در

زیر سایهی اسلام قرار دارند ضعفهایی که از آنها سر میزند آنچنان نیست که قابل گذشت نباشد زیرا

مسیر توجه در چنین فضایی به بهترین شکل فراهم است، کافی است ماه رمضانی یا محرمی پیش آید

و طرف مقابل ما از نظر اخلاقی تغر کند. ولی وقتی تقابل تمدنی در میان است موضوع فرق میکند،

دیگر اینجا دشمنی با حق و حقیقت در میان است و نهتنها هرگز نباید تا وقتی دشمن اسلام از مواضع

خود برنگشته با او سازش کرد، بلکه جای هیچ گذشتی نیست و از خدا میخواهیم آنها را دفع کند

زیرا وجود چنین افرادی با چنین افکاری مانع کمال کل بشریت است. موفق باشید


